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 מעג איך זיך אריינמישן 
 ? ווען מיינע עלטערן קריגן זיך

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א, 

 א גרויסן דאנק אויף די הערליכע געוואלדיגע חיזוק שיעורים.

איך בין א בחור, און מיינע עלטערן קריגן זיך זייער אסאך ארום, נישט מיט 
צווישן   ויכוחים  שווערע  זיי אסאך  ווערטער האבן  חלילה אבער מיט  הענט 

איבערהויפט איז מיין   זיך, און דאס איז מיר זייער שווער אויסצוהאלטן.
שאלה אז מיין מאמע בעט מיר אסאך מאל זיך אריינצומישן, ובפרט וואס  

 לויט מיין מיינונג איז זי גערעכט, און איך ווייס נישט וואס צו טון. 

נאך   שנעלער,  ווי  ענטפערן  שליט"א זאל מיר  ישיבה  אויב מעגליך דער ראש 
 פאר בין הזמנים ווען איך בין אסאך מער אינדערהיים. 

 א גרויסן יישר כח 

 :תשובה מאת הראש ישיבה שליט"א 

יום א' פרשת תזריע, כ"ד אדר ב', שנת תשע"ט    -   בעזרת ה' יתברך
 לפרט קטן

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו.  לכבוד ... נרו יאיר.

איך האב געהאט גרויס צער ווען איך האב געליינט דיין שאלה;  
עס איז זייער ווייטאגליך צו הערן פון דיר די צער וואס דו האסט  
צוזעענדיג ווי דיינע עלטערן קריגן זיך און זיי פרובירן דיר אריין  
פון דעם   צעריסן  ווערט  קינד  א  קריגעריי.  זייער  אין  צו שלעפן 
וואס זיינע עלטערן קריגן זיך, ווייל מען ווייסט נישט וואס צו טון;  
נאכדעם   וכו' אבער  גערעכט  איז  דער  ווי  רגע שפירט מען  איין 

יך האב דעם אויך ליב וכו'', מען קען ממש  טראכט מען 'אבער א
 משוגע ווערן פון דעם. 

 נג ווי נעמען א שטעלו -מנים בין הז ארבעטןענדערש גיי 
מיט דעם אלעס וואס דו גייסט דאס אריבער בעט איך דיר זייער  
דו זאלסט חס ושלום נישט נעמען א שטעלונג ווען דיינע עלטערן  
קריגן זיך איינער מיט'ן צווייטן; זאלסט זען צו העלפן אין שטוב  
עס   אויב  און  קריגערייען,  קיין  קומען  ארויס  נישט  זאל  עס  אז 

זו  זאלסטו  קריג  א  אויס  אינדערמיט.  ברעכט  זיין  צו  נישט  כן 
בין   פאר  ארבעט  אן  נעם  אדער  המדרש  בית  אין  זיץ  ענדערש 

 הזמנים, ווי איידער צו זיצן אינעם קריג.

דו פון דיין זייט זאלסט זיך פירן מיט גוטע מידות, זאלסט שיין  
דער   ווייל  מאמע.  דיין  צו  סיי  און  טאטע  דיין  צו  סיי  רעדן 
קינדער   די  ווי  זעען  ווען עלטערן  איז  ואם  כיבוד אב  גרעסטער 
זכרונם לברכה   ווי חכמינו  אזוי  גוטע מידות,  זיך אויף מיט  פירן 

ָּ" (:ה,  ו  דברים) פסוק  אויפן .(פו  יומא) זאגן   זאלסט  -  "אֱלהֶֹיךָָּ'ָָּּהָָּּאֵתָָָּּּוְאָהַבְת ָ

  דער   און,  דיר  דורך  השם  קידוש  א  קומען  ארויס  זאל  עס  זען
  מענטש   א  ווען  ווייל.  דיר  דורך  ווערן  באליבט   זאל  אייבערשטער 

רֵי"?  מענטשן  זאגן  וואס ,  זיין  צו  דארף   עס   ווי  זיך  פירט ְ דוָָָֹּּּאָבִיוָָּּאַשׁ  ְ מּ  ל ִ ֶ ָָּּשׁ 
וֹרָה זיינע עלטערן וואס האבן אים געלערנט תורה;    זענען  וואויל   ",ת 

וֹרָה", ת  דוָֹּ ְ מּ  ל ִ ֶ שׁ  וָֹּ רַב  רֵיָּ ְ אים    "אַשׁ  האט  וואס  רבי  זיין  פאר  איז  וואויל 
תורה;   וֹרָה",געלערנט  ת  ָּ לָמְּדו  לאָֹּ ֶ שׁ  רִיוֹתָּ לַב ְ לָהֶםָּ די    "אוֹיָּ פאר  איז  וויי 

מענטשן וואס לערנען נישט קיין תורה. ווען איינער פירט זיך אויף  
ער   וויבאלד  מענטש,  דעם  אן  "קוקט  מענטשן:  די  זאגן  ערליך 
לערנט תורה פירט ער זיך אויף אזוי ערליך". אויף אים זאגט דער  

אֹמֶּר" (: ג,  מט  ישעיהו) פסוק יָָּּלִיָָּּוַי  הָָּּעַבְד ִ רָאֵל,ָָּּאָת ָ רָָּּיִשׁ ְ ֶ ךָָָָּּּאֲשׁ  אָרָָּּב ְ ָ   דער ",ָָּּאֶתְפ 
 . איינעם אזא מיט  זיך  בארימט   אייבערשטער

אלע   אין  הצלחה  האבן  זאלסט  העלפן  זאל  אייבערשטער  דער 
 ענינים. 

 

גרייטן פרייליכערהייט צום  ווי אזוי קען מען זיך 
 ?יום טוב פסח

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א, 

איך האב געוואלט בעטן אויב איר קענט שרייבן נאך איבער די גרויסקייט  
פון פסח, ווי אזוי מ'קען זיך צוגרייטן צום יום ווי עס דארף צו זיין פון א  
אזוי   ווי  שרייבן  קענט  איר  אויב  אויך  און  שטאנדפונקט.  רוחניות'דיגע 

ען דאס טון אויף  מ'דארף זיך אומגיין מיט'ן רייניגן לכבוד פסח, ווי אזוי מ'ק
 א נארמאלן אופן, נישט מיט קיין משוגעת'ן.

 יישר כח 

 :תשובה מאת הראש ישיבה שליט"א 

יתברך ה'  שנת    -   בעזרת  אדר,  י"ח  פקודי,  ויקהל  פרשת  ב'  יום 
 תשע"ח לפרט קטן

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו. . יאירלכבוד ... נרו 

מען דארף אסאך בעטן דעם אייבערשטן אז מען זאל זוכה זיין צו  
זיין שטענדיג פרייליך; ווען א מענטש איז פרייליך פארברענט ער  
אים,   אויף  קיין שליטה  נישט האבן  זיי קענען  און  קליפות  אלע 
שחורה,   מרה  און  עצבות  איז  ס"מ  פונעם  זאך  גאנצע  די  ווייל 

כן   שאין  מה  קלאגן,  און  שטייט  וויינען  אייבערשטן  )דברי  ביים 

כז(:-הימים טז,  מְּקמֹּוֹ"ָָּּא  ב ִ וְחֶדְוָהָּ ווי  "עזָֹּ אזוי  שמחה;  א  הערשט  עס   ,
זאגן   לברכה  זכרונם  ל:(:חכמינו  וֹךְָָּּ  )שבת  מִּת  אָּ אֶל ָ וֹרָהָּ שׁ  כִינָהָּ ְ הַשׁ  "אֵיןָּ

מְּחָה" איז  שׁ ִ וואס  איינעם  ביי  נישט  רוהט  אייבערשטער  דער   ,
טרויעריג, נאר ביי א מענטש וואס איז פרייליך; ווען א מענטש איז  



 

ווען א   די קדושה און אזוי אויך פארקערט,  ביי  פרייליך איז ער 
מענטש איז בעצבות איז ער ביי די טומאה. דאס איז די וועג ווי  

 אזוי א מענטש קען זיך מעסטן וואו ער האלט אויף דער וועלט. 

 איז דער שליסל צו אלע מדריגות  -זיין פרייליך 
אויף   אייבערשטן  דעם  בעטן  אסאך  זייער  מען  דארף  דערפאר 
שמחה, ווייל דאס איז דער שליסל צו אלע מדריגות און צו אלע  
הייליגקייטן. ווען א מענטש דינט דעם אייבערשטן מיט שמחה,  
היט אים דער אייבערשטער אפ פון אלע שלעכטס און דאס איז  

  לה(: -)תהילים קד, לד  א שמירה אויף פגם הברית, אזוי ווי עס שטייט
עִיםָּעוֹדָּאֵינָם",ָָּּ ָ רְשׁ  אִיםָּמִּןָּהָאָרֶץ,ָּו  ָ ָּחַט  ו  מּ  ה',ָּיִת ַ מַּחָּב ַ ווען איך פריי  "אָנכִֹיָּאֶשׁ ְ

אִיםָּמִּןָּהָאָרֶץזיך מיטן אייבערשטן איז:   ָ ָּחַט  ו  מּ  איז מער נישט דא    –  יִת ַ
 )עיין ליקוטי מוהר"ן, חלק א', סימן קסט(. קיין עבירות 

  זוכט ווי אזוי ער קען אויפרעגן דעם אידדער יצר הרע 
בפרט ווען מיר גרייטן זיך צו דעם גרויסן יום טוב פסח ווען מען  
איז זוכה ארויס צו גיין פון די טומאה, ווייל פסח גייט דאך יעדער  
איד ארויס פון גלות מצרים אזוי ווי חכמינו זכרונם לברכה זאגן  

צְרַיִם",  )פסחים קטז:(: ִ אָּיָצָאָּמִּמּ  ָּהו  ו  בָּאָדָםָּלִרְאוֹתָּאֶתָּעַצְמּוָֹּכְאִל  דארף מען   "חַי ָ
נאכמער מתפלל זיין אויף שמחה, ווייל אין די זעלבע צייט קומט  
דער יצר הרע און זוכט ווי אזוי ער קען אויפרעגן דעם איד, ווי אזוי  
ער קען אים אוועק גנב'נען זיינע מדריגות און זיינע קדושות, ער  
זוכט ווי אזוי ער קען מאכן אז דער טאטע זאל זיך אויפרעגן אויף  

 ינדער, אדער מאן און ווייב זאלן זיך צעאנפערן וכו'. די ק

 א משהו כעס איז מדאורייתא 
 און א משהו עצבות איז חמץ גמור

צו   נישט  געדענקען  און  הדעת  ישוב  האבן  מען  דארף  דערפאר 
אז   מיינען  מענטשן  שטוב;  די  אויף  אויפרעגן  זיך  און  שרייען 
מוהרא"ש   פסח.  קרבן  די  זענען  קינדער  און  חמץ  איז  'שטויב 

פסח'דיג אז  פלעגט זאגן: "מען דארף געדענקען ווען מען מאכט  
קרבן   קיין  נישט  זענען  קינדער  און  חמץ  קיין  נישט  איז  שטויב 
איז   כעס  משהו  א  אז  געדענקען  מען  דארף  אויך  אזוי  פסח", 

גמור   חמץ  איז  עצבות  משהו  א  און  דעם    -מדאורייתא  אויף 
 העלפט נישט קיין ביטול א גאנץ יאר.

רבי   דער  ווייל  בפשיטות,  מצוות  די  מיט  פרייען  זיך  דארף  מען 
תְמִּימּו תָָּּ  )ליקוטי מוהר"ן, חלק ב, סימן יב(:זאגט   אָּרַקָּלֵילֵךָּב ִ הֲדו תָּהו  רָּהַי ַ "וְעִק ָ

םָּחָכְמּוֹת", ו  לִיָּשׁ  יטו ת,ָּב ְ ִ בִפְשׁ  דער עיקר אידישקייט איז ווען מען פירט    ו 
 זיך פשוט אן קיין חכמות. 

)עיין שיחות הר"ן,  דער רבי איז געווען זייער שטארק קעגן חומרות  

ָָּּ  )עבודה זרה ג.(:ווייל חכמינו זכרונם לברכה זאגן    סימן רלה( דוֹשׁ  "אֵיןָּהַק ָ
וֹתָיו", רִי  נְיָאָּעִםָּב ְ טְרו  אָּב ִ אָּב ָ רו ךָּהו  נָהָּ  )ברכות כה.(:נאך זאגן חז"ל    ב ָ "לאָֹּנִת ְ

וֹרָהָּלְמַּלְאֲכֵיָּהַשּׁרֵָת", דער אייבערשטער האט נישט געגעבן די תורה    ת 
פאר מלאכים נאר פאר אונז מענטשן לויט דעם וועג ווי אזוי מיר  
קענען דאס מקיים זיין; דאס איז לגבי סתם חומרות, אבער אפילו  

  )עיין בספר חרדים, פרק סא(אויף דאס וואס שטייט פון די פריערדיגע  
אז יעדער איד זאל נעמען א מצוה וואס אין דעם וועט ער זייער  
מקפיד זיין און מחמיר זיין מיט אלע הידורים וכו', אזוי ווי מען  

גמרא   די  אין  '",)שבת קיחזעט  וְכו  טְפֵי'ָּ זָהִירָּ מַּאיָּ ב ְ "אָבִיךָָּ דעם    :(:ָּ מיט 
אלעם זאגט דער רבי אז מען מיינט נישט צו זאגן אז דער מענטש  
זאל אריינלייגן אין די מצוה חומרות פון שטות, שגעון און מרה  
שחורה, מען מיינט נאר צו זאגן אז ער זאל נעמען איין מצוה וואס  
חומרות.   נארישע  קיין  אן  זיין  מדקדק  ער  זאל  מצוה  דעם  אין 

זו מיר  זאלן  דער  הלוואי  וואס  אלעס  זיין  מקיים  צו  זיין  כה 

עיקר   דער  ווייל  בפשיטות,  תורה  די  אין  זאגט  אייבערשטער 
די   זיך פרייען מיט  זאל  אידישקייט איז תמימות ופשיטות, מען 

 תורה ומצוות; עיין שם. 

 ברוך השם אז היינט דארף איך נישט קיין חומרות
אפילו לגבי חומרות אום פסח האט דער רבי נישט געהאלטן אז  
מען זאל מקפיד זיין מיט חומרות וואס ברענגט מרה שחורה; דער  
האט   ער  און  יונג  געווען  איז  ער  ווען  אז  דערציילט  האט  רבי 
ער   וכו' איז  פון חומרות  געוואוסט דאס שעדליכקייט  נאכנישט 

איז געקומען דער יום טוב  אויך אריין געפאלן אין דעם. ווען עס  
פסח האט ער נישט געוואוסט וואס צו טון; יעדעס מאל איז אים  
ער   האט  מאל  איין  ביז  חומרות,  נאך  און  נאך  אריינגעקומען 
אויף   וואסער  ריינע  האבן  צו  מען  טוט  'וואס  זיך:  צו  געטראכט 
פסח, ווי אזוי קען איך אכטונג געבן צו האבן ריינע וואסער אויף  

קיין חשש חמץ?' דעמאלט איז געווען די סדר אז מען  פסח אן  
רבי האט   גאנץ פסח, אבער דער  פאר  וואסער  פלעגט אנשעפן 
ווייל מען קען   געטראכט אז דאס איז נישט אזוי אויסגעהאלטן 
זאל   אז עס  יום טוב  גאנצן  וואסער פאר דעם  די  נישט אפהיטן 

ה  רבי  דער  ביז  חמץ,  משהו  קיין  דעם  צו  קומען  צו  אט  נישט 
"קוואל   געווען  ווען  וואלט  וואסער  בעסטע  דאס  אז  געטראכט 
פרישע   קוועלן  איין  אין  דאך  האלט  קוואל  א  ווייל  וואסער", 
וואסער כסדר אן קיין שום חשש חמץ. אבער דארט וואו דער רבי  
ער   האט  וואסער,  קוואל  קיין  געווען  נישט  איז  געוואוינט  האט 

די משפחה  מיט  פארן  צו  אוועק  א    געטראכט  צו  יום טוב  אויף 
פלאץ וואו עס איז דא א קוואל, אזוי שטארק זענען געווען זיינע  
חומרות אויף פסח; האט דער רבי אויסגעפירט: "אבער ברוך השם  
אז היינט דארף איך נישט קיין חומרות, היינט ווייס איך אז דער  
אייבערשטער האט געגעבן די תורה פאר מענטשן און נישט פאר  

 יינט פריי איך זיך מיט די מצוות אליינס". מלאכים, ה

 צוגעקומעןדער הייליגער אריז"ל איז  אזויווי 
 ?צו אלע זיינע מדריגות

אז מיר שטייען יעצט פאר אזא הייליגע יום טוב דארפן מיר אסאך  
בעטן דעם אייבערשטן אז מיר זאלן זיך פרייען מיט די מצוות, 

)עיין הקדמת ספר חרדים( אזוי ווי דער הייליגער אריז"ל האט געזאגט  

אז ער איז צוגעקומען צו אלע זיינע מדריגות נאר צוליב דעם וואס  
ער האט זיך געפריידט מיט די מצוות פונעם אייבערשטן, אפילו  
מען זאל אים געבן די גאנצע געלט פון דער וועלט וואלט ער נישט  

 אוועק געגעבן קיין שום מצוה. 

אז א איד פריידט זיך מיט די מצוות איז א סימן אז ער האט א  
קיין קשיות אויפן אייבערשטן,  נישט  ריינע אמונה און ער האט 

זאגט   רבי  דער  ווי  א( אזוי  שמחה  המידות  מִּצְוָהָָּּ  )ספר  הָּ עוֹשׁ ֶ אָדָםָּ ֶ שׁ  "כ ְ
לֵםָּלֵאלקָֹיו",ָּ ָ וָֹּשׁ  ב  ל ִ ֶ מְּחָה,ָּזֶהָּסִימָּןָּשׁ  שׁ ִ ווען א מענטש פריידט זיך מיט די  ב ְ

מצוות וואס ער טוט, איז א סימן אז דער מענטש איז אן ערליכער  
 איד. 

אלע   אין  הצלחה  האבן  זאלסט  העלפן  זאל  אייבערשטער  דער 
 ענינים. 

 
 ביי מיינע עלטערן איז זייער אנגעצויגן פסח, 

 ? ווי אזוי האלט איך זיך פרייליך

 ? ווי אזוי שטארקט מען זיך ווען מען גייט אריבער שוועריקייטן

 קוקטס ארויס אויף די קומענדיגן גליון בעז"ה! 
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